

中国科技论文统计源期刊

中国科技核心期刊

# CHINESE NURSING MANAGEMENT

# 中国护理管理<sup>®</sup>

2013  
No.06

刊号: ISSN 1672-1756 CN 11-4979/R



国家卫生和计划生育委员会 主管  
卫生部医院管理研究所 主办

ISSN 1672-1756



9 771672 175136  
邮发代号: 80-106 定价: 14.00 元

中国科技论文统计源期刊  
中国科技核心期刊

主 管 国家卫生和计划生育委员会  
主 办 卫生部医院管理研究所

编 辑 《中国护理管理》编辑委员会  
编委会名誉主任委员 马晓伟 曹荣桂  
编委会顾问 张自宽 迟宝兰 董炳琨  
编委会主任委员 黄人健  
编委会副主任委员 王 羽 王 硕 郭燕红  
严谓然 巩玉秀(常务)  
张焕春 张宝库  
社 长 梁铭会  
副社长 李月东 么 莉  
主 编 郭燕红  
常务副主编 么 莉 张立新  
副主编 吴欣娟 张洪君 郑一宁  
经营部主任 左 眇  
出 版 中国护理管理杂志社  
地 址 北京市西城区南滨河路 31 号  
华亨大厦 816 室  
广告经营许可证 京朝工商广字第 0329 号  
国内发行 北京报刊发行局  
国外发行 中国国际图书贸易总公司  
(代号 : M7677)  
邮购 / 通信 100055 北京市西城区南滨河  
路 31 号华亨大厦 816 室  
《中国护理管理》编辑部  
电 话 (010) 63318760  
(010) 63312986  
传 真 (010) 63319621  
E-mail zghlgl@263.net  
网 址 www.nursingmanagement.com.cn  
订 阅 全国各地邮局(代号 : 80-106)  
定 价 每期 14.00 元, 全年 168.00 元  
中国标准刊号 ISSN 1672-1756  
CN 11-4979/R

本刊已被 CNKI 中国期刊全文数据库、万方数据——数字化期刊群收录, 作者文章著作权使用费与本刊稿酬一次  
性给付。免费提供作者文章引用统计分析资料。如作者不同  
意文章被收录, 请在来稿时向本刊声明, 本刊将作适当处理。

本刊刊出的文章仅代表作者本人观点, 文责自负。

万方数据

中国护理管理  
CHINESE NURSING MANAGEMENT  
月刊 2001 年 9 月创刊  
第 13 卷第 6 期 2013 年 6 月 15 日出版

## 目 次

### 特别策划·品管圈应用实践

- 1 应用品管圈减少患者内镜诊疗等候时间的探索  
/ 徐建鸣 蔡贤黎 姚礼庆等  
5 品管圈活动在产妇产后乳腺疏通中的作用  
/ 朱珠 周晖 张翔娣等  
9 运用品管圈提高体检者静脉采血满意度的实践  
/ 刘婷婷 张艺 郑旭东等  
12 应用品管圈减少护士来回于护理站与病房的途中耗时 / 王惠琴  
15 应用品管圈降低住院患者给药差错发生率的探索 / 贡浩凌  
18 开展品管圈活动降低中心静脉导管堵管发生率  
/ 黄惠根 陈瀚熙 李华等

### 特 稿

- 21 2013 年国际护士节护理大会纪要 / 本刊编辑部 卢文娟

### 论 著

- 22 中文版自主参与问卷在脑卒中患者中应用的信度和效度评价  
/ 贺亚楠 万霞 李红等  
25 北京市某社区空巢老人接受社区照顾现状及其与抑郁发生关  
系的研究 / 王艳 王相玲  
28 护理实习生人际交往效能感与护患沟通能力的相关性研究  
/ 王露露 章雅青 戈晓华  
32 精神分裂症患者及其照顾者疾病管理经历的研究  
/ 邹海欧 张梁 封砚村等

### 优质护理服务专题

- 36 中医特色的优质护理服务实践 / 徐东娥 陶晓红 张国娣  
38 64 所三级医院优质护理服务评价结果与分析  
/ 田丽 陈长英 李想等

### 护理教育

- 42 护理本科生规范化课间见习管理模式的实施与效果评价 / 王雪  
45 我国护理专业学生核心能力研究现状及展望  
/ 薛美琴 曹洁 张玲娟  
48 美国护理硕士学位教育与职业资格衔接的现状研究  
/ 李梦诗 周玲君 顾申  
52 基于职业发展的护理硕士专业学位课程设置  
/ 汪娟娟 孟庆慧 郭鹤等

## 常务理事单位



苏州林华医疗器械有限公司  
SUZHOU LINHWA MEDICAL DEVICES CO., LTD.



绍兴县辉瑞医疗科技有限公司

## 理事单位



美国鲁沃夫（中国）培训中心  
杭州鲁沃夫货物进出口有限公司



百特（中国）投资有限公司



InterMetro 实业有限公司



杭州医惠科技有限公司



强生（上海）医疗器材有限公司  
Johnson & Johnson Medical (Shanghai) Ltd.

### 《中国护理管理》通联站联系方式

通联站	站长	秘书长	秘书长电话
天津	陈荣秀	张华甫	022-23340123-7129
海南	许晨耘	王青	13307669199
江苏	霍孝蓉	孙翠华	025-83620694
上海	施雁	毛雅芬	021-66301032
四川	温贤秀	蒋文春	028-87393247
黑龙江	李秋洁	吕冬梅	0451-86605131
安徽	王真	宋瑰琦	0551-62283296
浙江	冯志仙	黄丽华	0571-87236632
云南	冯雁	侯绍芬	0871-3623577
江西	毛美琪	胡兰新	0791-86271405
湖北	李秀云	王霞	027-83662466
青岛	王玉玲	于雁	13969880189
新疆	国新珍	张萍	099-32855722
湖南	李映兰	岳丽青	13807482314
山西	石贞仙	姚雅红	13934636700
贵州	李勇兰	李宜	0851-5606743
西安	韩彩娟	马婷	029-87259602
河南	宋葆云	程秋泓	0371-65580019
辽宁	李森	胡跃琦	13940417018
广西	应燕萍	莫焱	13768112934
福建	李红	何萍	0591-88216026
吉林	李虹彦	赵晓甦	0431-88783351
青海	赵生秀	李月美	13709731595
内蒙古	刘洪君	马向鹰	13015151425
重庆	刘玉馥	褚玲玲	13883828111
山东	李振香	魏民	15168867121
河北	高荣花	彭祝宪	15803210971
宁夏	李玲	张桂秋	0951-5920007
陕西	车文芳	黎巧玲	029-85323227

### 人力资源

- 55 急诊科护士情绪劳动管理效果评价 / 杨辉 王志宁  
58 北京市养老院护士工作满意度及其与工作倦怠关系的研究 / 李颖堃 王志稳 刘辉等

### 护理安全

- 61 儿科护理不良事件发生情况的原因分析 / 赵海玲 王春立  
64 ICU 护士照顾谵妄患者的经验与顾虑 / 王玲 王欣然 刘畅等

### 社区护理

- 67 脑卒中患者居家护理模式的设计与应用 / 傅荣 陈湘玉 沈小芳  
70 中重型颅脑损伤置管患者居家康复中导管跟踪随访的研究 / 王莉 马喜娟 冯晶等  
73 社区护士临终关怀知识和态度情况调查及其影响因素研究 / 何静 徐蓉 陈慎等  
76 无缝隙护理管理在社区预防接种中的应用 / 马国珍 成守珍 陈瑛等

### 综述

- 78 护理门诊发展现状及展望 / 赵瑾 许春娟  
81 病人出院准备度护理研究进展 / 赵会玲 冯先琼 余蓉等  
83 我国农村空巢老年人生命质量的研究现状 / 丛丽 陈丹 汤华清

### 调查·研究

- 86 多发性骨髓瘤患者骨病自我管理调查及护理干预实践 / 杨便红 王秋梅 闫岩等  
89 安静度对护士评估患者生活自理能力的影响 / 石贞仙 刘莉燕 杜巧等  
91 长沙市三级甲等综合医院非内分泌科护士糖尿病护理知信行的调查研究 / 李娟 李乐之 杨玲凤等

### 实践探索

- 95 备班日常化在肿瘤科护理人力资源管理中的实践 / 李玉梅 胡敏  
97 创建伤口处理联盟 实现专业化护理服务 / 刘淑兰  
100 全成本核算在消毒供应中心的应用 / 梁飞凤 刘海燕  
102 提高住院患者或家属胰岛素笔正确使用率的效果观察 / 王静雅 孔玲玲  
105 心灵工作室在肿瘤科护士面对患者死亡所致负性情绪中的应用 / 肖柳红 黄敏清 宋文强

### 海外评介

- 107 日本医疗近似差错事件报告体系对我国护理风险管理的启示 / 李荔 王玉春

### 护士感言

- 111 生命之念，求索之心 —— 我的 ICU 专科护士职业生涯 / 白利平

### 信息

- 20 关于举办护理管理新进展暨科研写作研讨会的通知（杭州）  
35 关于举办 2013 年人卫社杯“护士的成长”主题征文活动的通知

责任编辑：贺欣萍

# CHINESE NURSING MANAGEMENT

## Responsible Institution

Ministry of Health of the  
People's Republic of China

## Sponsor

National Institute of  
Hospital Administration

## Editing

Editorial Board of Chinese  
Nursing Management

## Chairman of Editorial Board

Huang Renjian

## Editor-in-Chief

Guo Yanhong

## Publishing

Publishing House of  
Chinese Nursing Management

## Overseas Distributor

Chinese International Book Trading  
Corporation (code: M7677)

## Address

Room 816, Huaheng building,  
No.31 Nanbinhe Road,  
Xicheng District,  
Beijing, China

Postcode 100055

Tel (010)63318760 (010)63312986

Fax (010)63319621

E-mail zghlg1@263.net

Web www.nursingmanagement.com.cn

Price RMB ¥14.00(China)

US \$14.00(Overseas)

## CSSN

ISSN 1672-1756

CN 11-4979/R

Monthly Established in September, 2001

Volume 13, Number 6 June 15, 2013

## CONTENTS IN BRIEF

### Special Planning

- 5 The effect of Quality Control Circle on postpartum breast dredging / ZHU Zhu, ZHOU Hui, ZHANG Xiang-di, et al.
- 9 The practice of the application of Quality Control Circle improvement to enhance the venous blood taking satisfaction in physical examination / LIU Ting-ting, ZHANG Yi, ZHENG Xu-dong, et al.
- 12 The effect of Quality Control Circle on reducing nurses' time-consuming walking to and fro between the nursing station and ward / WANG Hui-qin
- 15 The effect of Quality Control Circle on reducing hospitalized patients' medication errors / GONG Hao-ling
- 18 The effect of Quality Control Circle on reducing the block incidence in central venous catheter / HUANG Hui-gen, CHEN Han-xi, LI Hua, et al.

### Research Paper

- 22 The validity and reliability of the Chinese version of the Impact on Participation and Autonomy Questionnaire among stroke patients / HE Ya-nan, WAN Xia, LI Hong, et al.
- 25 The relationship between receiving community care status and depression among empty nester in a community in Beijing / WANG Yan, WANG Xiang-ling
- 28 The relationship between interpersonal association self-efficacy and nurse-patient communication competence among nursing intern students / WANG Lu-xu, ZHANG Ya-qing, GE Xiao-hua
- 32 A qualitative study of self-management experience in people with schizophrenia and their caregivers / ZOU Hai-ou, ZHANG Liang, FENG Yan-cun, et al.

### Topical Issues

- 36 Practice of exllence in nursing service with Traditional Chinese Medicine feature / XU Dong-e, TAO Xiao-hong, ZHANG Guo-di
- 38 The effect evaluation of excellence in nursing service in 64 tertiary hospitals / TIAN Li, CHEN Chang-ying, LI Xiang, et al.

### Nursing Education

- 42 The implementation and the effect of standardized clinical probation management model for nursing undergraduates / WANG Xue

- 45 Current status and prospects of nursing students' core competencies in China: a systematic review  
/ XUE Mei-qin, CAO Jie, ZHANG Ling-juan
- 48 The current jointing status of Master of Nursing Specialist education and the professional qualification in USA  
/ LI Meng-shi, ZHOU Ling-jun, GU Shen
- 52 Curriculum program of nursing professional master degree based on the occupational development  
/ WANG Juan-juan, MENG Qing-hui, Guo He, et al.

## **Human Resource**

---

- 55 The effect of emotional labor management among nurses in emergency department / YANG Hui, WANG Zhi-ning
- 58 The relationship between job satisfaction and burnout among nurses in the elderly homes in Beijing  
/ LI Ying-kun, WANG Zhi-wen, LIU Hui, et al.

## **Nursing Safety**

---

- 61 Incidence rate and cause analysis of adverse events in pediatric nursing / ZHAO Hai-ling, WANG Chun-li
- 64 ICU nurses' experiences of caring delirium patients: a qualitative study / WANG Ling, WANG Xin-ran, LIU Chang, et al.

## **Community Health Nursing**

---

- 67 The design and application of home care model in the patients with stroke / FU Rong, CHEN Xiang-yu, SHEN Xiao-fang
- 70 Implementing home based tube tracking model to follow up patients in rehabilitation stage after severe brain injury  
/ WANG Li, MA Xi-juan, FENG Jing, et al.
- 73 The hospice knowledge, attitude and the influencing factors among nurses in 6 community health service centers in Shanghai / HE Jing, XU Rong, CHEN Shen, et al.
- 76 Seamless nursing management in community-based vaccination / MA Guo-zhen, CHENG Shou-zhen, CHEN Ying, et al.

## **Review**

---

- 78 The development status and outlook of nurse-led clinic / ZHAO Jin, XU Chun-juan
- 81 Nursing of readiness for hospital discharge: A systematic review of the literature  
/ ZHAO Hui-ling, FENG Xian-qiong, YU Rong, et al.

## **Survey**

---

- 86 Self-management in patients with myeloma bone disease and influencing factors  
/ YANG Bian-hong, WANG Qiu-me, YAN Yan, et al.
- 89 Effects of quiet degree ratings on nurses' assessment on patients' self-care ability  
/ SHI Zhen-xian, LIU Li-yan, DU Qiao, et al.
- 91 The status research of non-endocrine nurses' diabetes KAP of tertiary general hospital in Changsha  
/ LI Juan, LI Le-zhi, YANG Ling-feng, et al.

## **Practice and Exploration**

---

- 95 Application of daily backup on-duty in nursing human resources management in oncology department / LI Yu-me, HU Min
- 97 Setting up the Wound Treatment Union and delivering professional and high quality service / LIU Shu-lan
- 100 The application of total cost accounting in central sterile supply department / LIANG Fei-feng, LIU Hai-yan
- 102 The effect of Quality Control Circle activity on improving the correct usage rate of insulin pen among hospitalized patients with diabetes mellitus or their family members / WANG Ya-jing, KONG Ling-ling
- 105 Implementing soul studio activities in oncology nurses with negative emotion facing patients' death  
/ XIAO Liu-hong, HUANG Min-qing, SONG Wen-qiang